91334 • Medical Error Prevention and Root Cause Analysis

Table of Contents

91334 • Medical Error Prevention and Root Cause Analysis

How to Receive Credit

Course Overview

Audience

Accreditations & Approvals

Designations of Credit

Individual State Nursing Approvals

Special Approvals

Course Objective

Learning Objectives

Faculty

Faculty Disclosure

Division Planners

Division Planners Disclosure

Director of Development and Academic Affairs

Director Disclosure Statement

About the Sponsor

Disclosure Statement

Implicit Bias in Health Care

1. INTRODUCTION

2. DEFINING "MEDICAL ERROR"

3. ROOT CAUSE ANALYSIS PROCESS

FLORIDA LAW

4. ERROR REDUCTION AND PREVENTION

PATIENT FALLS

DELAYS IN TREATMENT

UNINTENDED RETENTION OF A FOREIGN BODY

WRONG-SITE SURGERY

PATIENT SUICIDE

OPERATIVE AND POSTOPERATIVE COMPLICATIONS

MEDICATION ERRORS

COMMON MISDIAGNOSES

5. OTHER CONSIDERATIONS FOR PATIENT SAFETY

USE OF AN INTERPRETER

6. CONCLUSION

Works Cited

91334 • Medical Error Prevention and Root Cause Analysis

Marjorie Conner Allen, BSN, JD

www.netce.com

Copyright © 2022 NetCE, All rights reserved.

The Institute of Medicine's (IOM) 1999 publication To Err is Human: Building a Safer Health System, illuminated the unfortunate reality of medical errors in the healthcare industry. The report reviewed the prevalence of medical errors in the United States and highlighted measures that should be taken to prevent them. Specifically, the authors of the report noted that at least 44,000 and perhaps as many as 98,000 Americans were dying in hospitals each year as a result of medical errors. A 2016 report stated that the average number of annual in-hospital deaths attributable to medical error might actually be much higher, at around 400,000. Certainly, these numbers must be balanced against the millions of admissions to hospitals in the United States, which is in excess of 35 million annually. Healthcare professionals should commit to continuing to pay attention to evaluating current approaches for reducing errors and to building new systems to reduce the incidence of medical errors.

91334 • Medical Error Prevention and Root Cause Analysis

Education Category. Management

Release Date. 09/01/2022

Expiration Date. 08/31/2025

How to Receive Credit

To complete this course for continuing education credit please go to http://www.netce.com/course/2423 in your browser.

For assistance with receiving continuing education credit, please contact us at help@netce.com.

Course Overview

The Institute of Medicine's (IOM) 1999 publication To Err is Human: Building a Safer Health System, illuminated the unfortunate reality of medical errors in the healthcare industry. The report reviewed the prevalence of medical errors in the United States and highlighted measures that should be taken to prevent them. Specifically, the authors of the report noted that at least 44,000 and perhaps as many as 98,000 Americans were dying in hospitals each year as a result of medical errors. A 2016 report stated that the average number of annual in-hospital deaths attributable to medical error might actually be much higher, at around 400,000. Certainly, these numbers must be balanced against the millions of admissions to hospitals in the United States, which is in excess of 35 million annually. Healthcare professionals should commit to continuing to pay attention to evaluating current approaches for reducing errors and to building new systems to reduce the incidence of medical errors.

Audience

This course is designed for all licensed healthcare professionals.

Accreditations & Approvals

In support of improving patient care, TRC Healthcare/NetCE is jointly accredited by the Accreditation Council for Continuing Medical Education (ACCME), the Accreditation Council for Pharmacy Education (ACPE), and the American Nurses Credentialing Center (ANCC), to provide continuing education for the healthcare team. NetCE is approved to offer continuing education through the Florida Board of Nursing Home Administrators, Provider #50-2405. NetCE is accredited by the International Accreditors for Continuing Education and Training (IACET). NetCE complies with the ANSI/IACET Standard, which is recognized internationally as a standard of excellence in instructional practices. As a result of this accreditation, NetCE is authorized to issue the IACET CEU.

Designations of Credit

This activity was planned by and for the healthcare team, and learners will receive 2 Interprofessional Continuing Education (IPCE) credit(s) for learning and change. NetCE designates this enduring material for a maximum of 2 AMA PRA Category 1 Credit(s)™. Physicians should claim only the credit commensurate with the extent of their participation in the activity. NetCE designates this continuing education activity for 2 ANCC contact hour(s). NetCE designates this continuing education activity for 2.4 hours for Alabama nurses. Successful completion of this CME activity, which includes participation in the evaluation component, enables the participant to earn up to 2 MOC points in the American Board of Internal Medicine's (ABIM) Maintenance of Certification (MOC) program. Participants will earn MOC points equivalent to the amount of CME credits claimed for the activity. It is the CME activity provider's responsibility to submit participant completion information to ACCME for the purpose of granting ABIM MOC credit. Completion of this course constitutes permission to share the completion data with ACCME. Through the American Board of Medical Specialties ("ABMS") ongoing commitment to increase access to practice relevant Continuing Certification Activities through the ABMS Continuing Certification Directory, Medical Error Prevention and Root Cause Analysis has met the requirements as a Lifelong Learning CME Activity (apply toward general CME requirement) for the following ABMS Member Boards: Allergy and Immunology; Anesthesiology; Colon and Rectal Surgery; Family Medicine; Medical Genetics and Genomics; Nuclear Medicine; Ophthalmology; Physical Medicine and Rehabilitation; Plastic Surgery; Preventive Medicine; Psychiatry and Neurology; Radiology; Thoracic Surgery; Urology. Completion of this course satisfies one Improvement in Medical Practice activity for the American Board of Ophthalmology (ABO). Successful completion of this CME activity, which includes participation in the evaluation component, enables the learner to earn credit toward the CME and/or Self-Assessment requirements of the American Board of Surgery's Continuous Certification program. It is the CME activity provider's responsibility to submit learner completion information to ACCME for the purpose of granting ABS credit. This activity has been approved for the American Board of Anesthesiology’s® (ABA) requirements for Part II: Lifelong Learning and Self-Assessment of the American Board of Anesthesiology’s (ABA) redesigned Maintenance of Certification in Anesthesiology Program® (MOCA®), known as MOCA 2.0®. Please consult the ABA website, www.theABA.org, for a list of all MOCA 2.0 requirements. Maintenance of Certification in Anesthesiology Program® and MOCA® are registered certification marks of the American Board of Anesthesiology®. MOCA 2.0® is a trademark of the American Board of Anesthesiology®. Successful completion of this CME activity, which includes participation in the activity with individual assessments of the participant and feedback to the participant, enables the participant to earn 2 MOC points in the American Board of Pediatrics' (ABP) Maintenance of Certification (MOC) program. It is the CME activity provider's responsibility to submit participant completion information to ACCME for the purpose of granting ABP MOC credit. This activity has been designated for 2 Lifelong Learning (Part II) credits for the American Board of Pathology Continuing Certification Program. Through an agreement between the Accreditation Council for Continuing Medical Education and the Royal College of Physicians and Surgeons of Canada, medical practitioners participating in the Royal College MOC Program may record completion of accredited activities registered under the ACCME's "CME in Support of MOC" program in Section 3 of the Royal College's MOC Program. This home study course is approved by the Florida Board of Nursing Home Administrators for 2 credit hour(s). AACN Synergy CERP Category A. NetCE is authorized by IACET to offer 0.2 CEU(s) for this program.

Individual State Nursing Approvals

In addition to states that accept ANCC, NetCE is approved as a provider of continuing education in nursing by: Alabama, Provider #ABNP0353, (valid through July 29, 2025); Arkansas, Provider #50-2405; California, BRN Provider #CEP9784; California, LVN Provider #V10662; California, PT Provider #V10842; District of Columbia, Provider #50-2405; Florida, Provider #50-2405; Georgia, Provider #50-2405; Kentucky, Provider #7-0054 through 12/31/2025; South Carolina, Provider #50-2405; West Virginia RN and APRN, Provider #50-2405.

Special Approvals

This course fulfills the Florida requirement for 2 hours of education on the Prevention of Medical Errors. This activity is designed to comply with the requirements of California Assembly Bill 1195, Cultural and Linguistic Competency.

Course Objective

The purpose of this course is to satisfy the requirement of the Florida law and provide all licensed healthcare professionals with information regarding the root cause process, error reduction and prevention, and patient safety.

Learning Objectives

Upon completion of this course, you should be able to:

1. Describe how the Institute of Medicine defines "medical error."

2. Describe the types of sentinel events the Joint Commission has identified.

3. Discuss what factors must be included in a root cause analysis in order for the Joint Commission to consider it "thorough" and "credible."

4. Identify what types of adverse incidents must be reported to the Florida Agency for Healthcare Administration.

5. Identify the most common sentinel events reported to the Joint Commission.

6. Evaluate the most common misdiagnoses, as recognized by the Florida Board of Medicine, and outline the safety needs of special populations, including non-English-proficient patients.

Faculty

Marjorie Conner Allen, BSN, JD, received her Bachelor of Science in Nursing degree from the University of Florida, Gainesville, in 1984. She began her nursing career at Shands Teaching Hospital and Clinics at the University of Florida, Gainesville. While practicing nursing at Shands, she gave continuing education seminars regarding the nursing implications for dealing with adolescents with terminal illness. In 1988, Ms. Allen moved to Atlanta, Georgia where she worked at Egleston Children’s Hospital at Emory University in the bone marrow transplant unit. In the fall of 1989, she began law school at Florida State University. After graduating from law school in 1992, Ms. Allen took a two-year job as law clerk to the Honorable William Terrell Hodges, United States District Judge for the Middle District of Florida. After completing her clerkship, Ms. Allen began her employment with the law firm of Smith, Hulsey & Busey in Jacksonville, Florida where she has worked in the litigation department defending hospitals and nurses in medical malpractice actions. Ms. Allen resides in Jacksonville and is currently in-house counsel to the Mayo Clinic Jacksonville.

Faculty Disclosure

Contributing faculty, Marjorie Conner Allen, BSN, JD, has disclosed no relevant financial relationship with any product manufacturer or service provider mentioned.

Division Planners

John M. Leonard, MD

Jane C. Norman, RN, MSN, CNE, PhD

Division Planners Disclosure

The division planners have disclosed no relevant financial relationship with any product manufacturer or service provider mentioned.

Director of Development and Academic Affairs

Sarah Campbell

Director Disclosure Statement

The Director of Development and Academic Affairs has disclosed no relevant financial relationship with any product manufacturer or service provider mentioned.

About the Sponsor

The purpose of NetCE is to provide challenging curricula to assist healthcare professionals to raise their levels of expertise while fulfilling their continuing education requirements, thereby improving the quality of healthcare.

Our contributing faculty members have taken care to ensure that the information and recommendations are accurate and compatible with the standards generally accepted at the time of publication. The publisher disclaims any liability, loss or damage incurred as a consequence, directly or indirectly, of the use and application of any of the contents. Participants are cautioned about the potential risk of using limited knowledge when integrating new techniques into practice.

Disclosure Statement

It is the policy of NetCE not to accept commercial support. Furthermore, commercial interests are prohibited from distributing or providing access to this activity to learners.

Implicit Bias in Health Care

The role of implicit biases on healthcare outcomes has become a concern, as there is some evidence that implicit biases contribute to health disparities, professionals' attitudes toward and interactions with patients, quality of care, diagnoses, and treatment decisions. This may produce differences in help-seeking, diagnoses, and ultimately treatments and interventions. Implicit biases may also unwittingly produce professional behaviors, attitudes, and interactions that reduce patients' trust and comfort with their provider, leading to earlier termination of visits and/or reduced adherence and follow-up. Disadvantaged groups are marginalized in the healthcare system and vulnerable on multiple levels; health professionals' implicit biases can further exacerbate these existing disadvantages.

Interventions or strategies designed to reduce implicit bias may be categorized as change-based or control-based. Change-based interventions focus on reducing or changing cognitive associations underlying implicit biases. These interventions might include challenging stereotypes. Conversely, control-based interventions involve reducing the effects of the implicit bias on the individual's behaviors. These strategies include increasing awareness of biased thoughts and responses. The two types of interventions are not mutually exclusive and may be used synergistically.

1. INTRODUCTION

The Institute of Medicine's (IOM) 1999 publication To Err is Human: Building a Safer Health System, illuminated the unfortunate reality of medical errors in the healthcare industry. The report reviewed the prevalence of medical errors in the United States and highlighted measures that should be taken to prevent them. Specifically, the authors of the report noted that at least 44,000 and perhaps as many as 98,000 Americans were dying in hospitals each year as a result of medical errors and many more were being seriously injured [1]. They further noted that, even when using the lower estimate of 44,000, deaths in hospitals due to medical errors exceeded the annual deaths attributable to motor vehicle accidents (43,458), breast cancer (42,297), or AIDS (16,516) [1]. A 2016 report stated that the average number of annual in-hospital deaths attributable to medical error might actually be much higher, at around 400,000 [2]. This report places medical errors as the third leading cause of death in the United States. Certainly, these numbers must be balanced against the millions of admissions to hospitals in the United States, which is in excess of 33 million annually [1,3].

It does appear that some progress has been made in the past decade. The Agency for Healthcare Research and Quality found a 17% decline in hospital-acquired conditions between 2014 and 2017, or 910,000 fewer conditions and 20,500 fewer deaths than if the 2014 rate had remained steady [4]. Though the precise mechanism(s) responsible for this decline is not clear, it occurred following a concerted effort by federal agencies, organizations, and individual providers to curtail medical errors. However, the statistics indicate that medical errors continue to be an issue. Healthcare professionals should commit to continuing to pay greater attention to evaluating approaches for reducing errors and to building new systems to reduce the incidence of medical errors.

Spurred by a commitment to reducing medical error incidents, the Florida Legislature mandates that all healthcare professionals in Florida complete a two-hour course on the topic of prevention of medical errors [5]. This continuing education course is designed to satisfy the requirements of the Florida law and provide all licensed healthcare professionals with information regarding the root cause analysis process, error reduction and prevention, and patient safety, as well as information regarding the five most misdiagnosed conditions as determined by the Florida Board of Medicine.

2. DEFINING "MEDICAL ERROR"

The IOM Committee on Quality of Healthcare in America defines error as "the failure of a planned action to be completed as intended or the use of a wrong plan to achieve an aim" [1]. It is important to note that medical errors are not defined as intentional acts of wrongdoing and that not all medical errors rise to the level of medical malpractice or negligence. Errors depend on two kinds of failures: either the correct action does not proceed as intended, which is described as an "error of execution," or the original intended action is not correct, which is described as an "error of planning" [1]. A medical error can occur at any stage in the process of providing patient care, from diagnosis to treatment, and even while providing preventative care. Not all errors will result in harm to the patient. Medical errors that do result in injury are sometimes called preventable adverse events or sentinel events—sentinel because they signal the need for immediate investigation and response [6].

Preventable adverse events or sentinel events are defined as those events that cause an injury to a patient as a result of medical intervention or inaction on the part of the healthcare provider whereby the injury cannot reasonably be said to be related to the patient's underlying medical condition. Thus, for example, if a patient has a surgical procedure and dies postoperatively from pneumonia, the patient has suffered an adverse event. But was that adverse event preventable; was it caused by medical intervention or inaction? The specific facts of this case must be analyzed to determine whether the patient acquired the pneumonia as a result of poor handwashing techniques of the medical staff (i.e., an error of execution), which would indicate a preventable adverse event, or whether the patient acquired the pneumonia because of age and comorbidities, which would indicate a nonpreventable adverse event.

Healthcare professionals can learn much by closely scrutinizing and evaluating adverse events that lead to serious injury or death. The evaluation of such events would also enable healthcare professionals to improve the delivery of health care and reduce future mistakes. In addition, healthcare professionals should have a process in place to evaluate those instances in which a medical error occurred and did not cause harm to the patient. By reviewing these processes, healthcare professionals are afforded the unique opportunity to identify system improvements that have the potential to prevent future adverse events. The Joint Commission, recognizing the importance of analyzing both preventable adverse events and near-misses, has established guidelines for recognizing these events and requires healthcare facilities to conduct a root cause analysis to determine the underlying cause of the event [7].

3. ROOT CAUSE ANALYSIS PROCESS

The Joint Commission is a national organization with a mission to improve the quality of care provided at healthcare institutions in the United States. It accomplishes this mission by providing accredited status to healthcare facilities. Accreditors play an important role in encouraging and supporting actions within healthcare organizations by holding them accountable for ensuring a safe environment for patients. Healthcare organizations should actively engage in a cooperative relationship with the Joint Commission through this accreditation process and participate in the process to reduce risk and facilitate desired outcomes of care.

Root cause analysis, as defined by the Joint Commission, is "a process for identifying the basic or causal factors that underlie variation in performance, including the occurrence or possible occurrence of a sentinel event" [6]. In the 2022 update, the Joint Commission defines a sentinel event as a "patient safety event (not primarily related to the natural course of the illness or underlying condition) that reaches a patient and results in death, severe harm (regardless of duration of harm), or permanent harm (regardless of severity of harm)" [6,10]. Furthermore, the Joint Commission revision clarified the terms "severe" and "permanent" harm with regard to sentinel events. "Severe harm" is an event or condition that reaches the individual, resulting in life-threatening bodily injury (including pain or disfigurement) that interferes with or results in loss of functional ability or quality of life that requires continuous physiologic monitoring or a surgery, invasive procedure, or treatment to resolve the condition [6,10]."Permanent harm" is an event or condition that reaches the individual, resulting in any level of harm that permanently alters and/or affects an individual's baseline [6,10].

The following subsets of sentinel events are subject to review by the Joint Commission [6,11]:

- The event has resulted in an unanticipated death or major permanent loss of function, not related to the natural course of the patient's illness or underlying condition

or

- The event is one of the following (even if the outcome was not death or major permanent loss of function unrelated to the natural course of the patient's illness or underlying condition):

- Suicide of any patient receiving care, treatment, and services in a staffed around-the-clock care setting or within 72 hours of discharge

- Unanticipated death of a full-term infant

- Abduction of any patient receiving care, treatment, and services

- Any elopement (i.e., unauthorized departure) of a patient from a staffed around the-clock care setting (including the emergency department), leading to death, permanent harm, or severe temporary harm to the patient

- Discharge of an infant to the wrong family

- Rape, assault (leading to death or permanent loss of function), or homicide of any patient receiving care, treatment, and services

- Rape, assault (leading to death or permanent loss of function), or homicide of a staff member, licensed independent practitioner, visitor, or vendor while on site at the healthcare organization

- Hemolytic transfusion reaction involving administration of blood or blood products having major blood group incompatibilities (e.g., ABO, Rh, other blood groups)

- Invasive procedure, including surgery, on the wrong patient or wrong site

- Unintended retention of a foreign object in a patient after surgery or other invasive procedures

- Severe neonatal hyperbilirubinemia (bilirubin >30 mg/dL)

- Fluoroscopy resulting in permanent tissue injury when clinical and technical optimization were not implemented and/or recognized practice parameters were not followed

- Fire, flame, or unanticipated smoke, heat, or flashes occurring during an episode of patient care

- Any intrapartum (related to the birth process) maternal death

- Severe maternal morbidity

- Fall resulting in: any fracture; surgery, casting, or traction; required consult/management or comfort care for a neurological or internal injury; a patient with coagulopathy who receives blood products as a result of the fall; or death or permanent harm as a result of injuries sustained from the fall (not from physiologic events causing the fall)

Alternatively, the following examples are events that are NOT considered reviewable under the Joint Commission's sentinel event policy [6]:

- Any close call ("near miss")

- Full or expected return of limb or bodily function to the same level as prior to the adverse event by discharge or within two weeks of the initial loss of said function, whichever is the longer period

- Any sentinel event that has not affected a recipient of care (e.g., patient, individual, resident)

- Medication errors that do not result in death or major permanent loss of function

- Suicide other than in an around-the-clock care setting or following elopement from such a setting

- A death or loss of function following a discharge against medical advice

- Unsuccessful suicide attempts unless resulting in major permanent loss of function

- Minor degrees of hemolysis not caused by a major blood group incompatibility and with no clinical sequelae

For further definition of terms, please refer to the Joint Commission's Sentinel Event Policy and Procedures at https://www.jointcommission.org/resources/patient-safety-topics/sentinel-event/sentinel-event-policy-and-procedures.

As part of the accreditation requirement, the Joint Commission requires that healthcare organizations have a process in place to recognize these sentinel events, conduct thorough and credible root cause analyses that focus on process and system factors, and document a risk-reduction strategy and internal corrective action plan that includes measurement of the effectiveness of process and system improvements to reduce risk [6]. This process must be completed within 45 business days of the organization having become aware of the sentinel event.

The Joint Commission will consider a root cause analysis acceptable for accreditation purposes if it focuses primarily on systems and processes, not individual performance [6]. In other words, the healthcare organization should minimize the individual blame or retribution for involvement in a medical error. In addition, the root cause analysis should progress from special causes in clinical processes to common causes in organizational processes, and the analysis should repeatedly dig deeper by asking why, then, when answered, why again, and so on. The analysis should also identify changes that can be made in systems and processes, either through redesign or development of new systems or processes, which would reduce the risk of such events occurring in the future. The Joint Commission requires that the analysis be thorough and credible. To be considered thorough, the root cause analysis must include [6]:

- A determination of the human and other factors most directly associated with the sentinel event and the process(es) and systems related to its occurrence

- Analysis of the underlying systems and processes through a series of "why" questions to determine where redesign might reduce risk

- Inquiry into all areas appropriate to the specific type of event

- Identification of risk points and their potential contributions to this type of event

- A determination of potential improvement in processes or systems that would tend to decrease the likelihood of such events in the future, or a determination, after analysis, that no such improvement opportunities exist

To be considered credible, the root cause analysis must meet the following standards [6]:

- The organization's leadership and the individuals most closely involved in the process and systems under review must participate in the analysis.

- The analysis must be internally consistent; that is, it must not contradict itself or leave obvious questions unanswered.

- The analysis must provide an explanation for all findings of "not applicable" or "no problem."

- The analysis must include consideration of any relevant literature.

Finally, as previously discussed, after conducting this root cause analysis, the organization must prepare an internal corrective action plan. The Joint Commission will accept this action plan if it identifies changes that can be implemented to reduce risk or formulate a rationale for not undertaking such changes, and if, where improvement actions are planned, it identifies who is responsible for implementation, when the action will be implemented, and how the effectiveness of the actions will be evaluated [6].

FLORIDA LAW

Healthcare professionals have an obligation to report adverse events to leadership and ensure that organizations have processes in place to satisfy the Joint Commission requirement. In Florida, certain serious adverse incidents must also be reported to Florida's Agency for Health Care Administration (AHCA). Florida law requires that licensed facilities, such as hospitals, establish an internal risk management program. As part of that program, licensed facilities must develop and implement an incident reporting system, which requires the development of appropriate measures to minimize the risk of adverse incidents to patients, as well as imposes an affirmative duty on all healthcare providers and employees of the facility to report adverse incidents to the risk manager or to his or her designee. The risk manager must receive these incident reports within 3 business days of the incident, and depending on the type of incident, the risk manager may have to report the incident to AHCA within 15 days of receipt of the report.

Florida Statute 395.0197 specifically defines an adverse incident as [8]:

For purposes of reporting to the agency pursuant to this section, the term "adverse incident" means an event over which health care personnel could exercise control and which is associated in whole or in part with medical intervention, rather than the condition for which such intervention occurred, and which:

a) Results in one of the following injuries:

1. Death;

2. Brain or spinal damage;

3. Permanent disfigurement;

4. Fracture or dislocation of bones or joints;

5. A resulting limitation of neurological, physical, or sensory function which continues after discharge from the facility;

6. Any condition that required specialized medical attention or surgical intervention resulting from nonemergency medical intervention, other than an emergency medical condition, to which the patient has not given his or her informed consent; or

7. Any condition that required the transfer of the patient, within or outside the facility, to a unit providing a more acute level of care due to the adverse incident, rather than the patient's condition prior to the adverse incident

b) Was the performance of a surgical procedure on the wrong patient, a wrong surgical procedure, a wrong-site surgical procedure, or a surgical procedure otherwise unrelated to the patient's diagnosis or medical condition;

c) Required the surgical repair of damage resulting to a patient from a planned surgical procedure, where the damage was not a recognized specific risk, as disclosed to the patient and documented through informed-consent process; or

d) Was a procedure to remove unplanned foreign objects remaining from a surgical procedure.

In 2021, the Florida AHCA reported that a total of 184 deaths occurred as a result of hospital error, 21.4% of 859 adverse incidents reported for the year. The next most common incidents during this period were transfer of the patient to a unit providing a more acute level of care due to the adverse incident (18.7%), fracture or dislocation of bones or joints (17.0%), surgical procedures unrelated to the patient's diagnosis or medical needs (10.4%), surgical procedure to remove foreign object from a previous surgical procedure (10.2%), brain or spinal damage (5.0%), and surgical procedure performed on wrong site (4.3%) [9]. The following adverse incidents must be reported to the AHCA within 15 calendar days after their occurrence [8]:

- The death of a patient

- Brain or spinal damage to a patient

- The performance of a surgical procedure on the wrong patient

- The performance of a wrong-site surgical procedure

- The performance of a wrong surgical procedure

- The performance of a surgical procedure that is medically unnecessary or otherwise unrelated to the patient's diagnosis or medical condition

- The surgical repair of damage resulting to a patient from a planned surgical procedure, where the damage is not a recognized specific risk, as disclosed to the patient and documented through the informed-consent process

- The performance of procedures to remove unplanned foreign objects remaining from a surgical procedure

Each incident will be reviewed by the AHCA, who will then determine the penalty to be imposed upon the responsible party [8]. All Florida healthcare professionals who practice in licensed facilities should familiarize themselves with these requirements and ensure that the facility in which they practice has processes in place to ensure compliance.

Unlike Florida's mandatory reporting of serious adverse incidents, the Joint Commission recommends that healthcare organizations voluntarily report sentinel events, and it encourages the facilities to communicate the results of their root cause analyses and their corrective action plans. As a result of the sentinel events that have been reported, the Joint Commission has compiled Sentinel Event Alerts. These alerts are intended to provide healthcare organizations with important information regarding reported trends and, by doing so, highlight areas of potential concern so an organization may review its own internal processes to maximize error reduction and prevention with regard to a particular issue [7].

4. ERROR REDUCTION AND PREVENTION

Between 2005 and 2021, the Joint Commission reviewed 14,731 sentinel events [11]. Some events, such as fire, impacted multiple patients. Sentinel event reviews during this time period were frequently conducted for patient fall; delay in treatment; unintended retention of a foreign body; wrong-patient, wrong-site, wrong-procedure surgery; patient suicide; operative and postoperative complications; and medication error [11].

PATIENT FALLS

In 2021, the Joint Commission introduced a separate sentinel event line item for patient falls, making it the most frequently reported sentinel event that year. Patients who are at highest risk include the elderly, those who have an altered mental status due to chronic mental illness or acute intoxication, and those who have a history of prior falls. Additionally, the Joint Commission calls for an increased awareness to an under-recognized population at risk for falls. Newborns and infants are at risk for falls and/or drops, often due to maternal risk factors such as cesarean birth, use of pain medication within four hours, second or third postpartum night (specifically around midnight to early morning hours), and drowsiness associated with breastfeeding. It is obvious from these factors that a thorough and complete patient history may be the key to identifying those at risk.

The root causes of patient falls that healthcare facilities identified as sentinel events and reported to the Joint Commission included inadequate assessment; communication failures; lack of adherence to protocols and safety practices; inadequate staff orientation, supervision, staffing levels, or skill mix; deficiencies in the physical environment; and lack of leadership [19]. Risk reduction strategies to these root causes are fairly straightforward, although in practice, preventing falls is difficult. The most important are the use of a standardized assessment tool to identify fall and injury risk factors, assessing an individual patient's risks that may not have been captured through the tool, and interventions tailored to an individual patient's identified risks [19].

Because patient falls often result in morbidity, mortality, immobility, and early nursing home placement for patients, it is imperative that healthcare facilities initiate adequate fall prevention programs, which will ultimately reduce injuries. Failure to do so will result in a spiraling increase in the number of falls in healthcare facilities, particularly among the elderly who are at highest risk. As more Americans live beyond 65 years of age, the need to develop mobility protocols and programs to reduce the risk of falls and injuries for the older adult grows more urgent.

DELAYS IN TREATMENT

According to the Joint Commission, more than half of all reported delay in treatment sentinel events in 2010–2014 resulted in patient death [16]. It is important to keep in mind that delays in treatment can occur in any healthcare setting. The most common reason for a delay in treatment is misdiagnosis; however, delays can also result from delayed test results, lack of physician availability, delayed administration of ordered care, incomplete treatment, and even inability to get an initial appointment or follow-up appointment in a timely manner [16]. The main root causes contributing to delays in treatment are inadequate assessments, poor planning, communication failures, and human factors. Additionally, 48% of patients self-reported a delay in accessing healthcare during the COVID-19 pandemic. One study suggests that delays in treatment are likely due to widespread public health messages to avoid unnecessary visits, triage uncertainty, lack of providers, and lack of resources [36]. Recommendations from the Joint Commission include avoiding cognitive shortcuts, improving health information technology, incorporating diagnostic checklists into the electronic record, promoting provider-to-provider communication, engaging leadership in developing solutions, focusing organization attention on the scheduling process and on ordering tests and reporting test results, improving access to care, implementing a standardized communications method, maintaining adequate staffing levels, and increasing patient and family engagement/activation [16].

UNINTENDED RETENTION OF A FOREIGN BODY

In 2021, unintended retained foreign objects were the third most frequently reported sentinel event reported to the Joint Commission [11]. The prevalence of these events has remained relatively stable since 2009, indicating that preventing these errors remains difficult for practitioners and facilities. The most commonly retained items are sponges, followed by catheter guidewires and other (a broad category encompassing a wide variety of items) [11].

In addition to harming patients and contributing to distrust in the medical system, the unintended retention of foreign objects significantly contributes to patient care costs [13]. The average total cost of care related to unintended retained foreign objects is $166,000 to $200,000 [13].

According to the sentinel event data, the most common root causes of unintended retained foreign objects reported to the Joint Commission are [13]:

- The absence of policies and procedures

- Failure to comply with existing policies and procedures

- Problems with hierarchy and intimidation

- Failure in communication with physicians

- Failure of staff to communicate relevant patient information

- Inadequate or incomplete education of staff

WRONG-SITE SURGERY

Operating on the wrong part of a patient's body is an obvious sign that there is a problem in the operating room system. Interestingly, wrong-site surgery occurred more commonly in orthopedic procedures than in all other surgical specialties combined. The American Academy of Orthopaedic Surgeons takes this issue seriously, and it has taken special steps to eliminate the problem. For example, it recommends that a surgeon sign their initials at the correct site of surgery with an indelible pen. Unless the initials are visible, the surgeon should not make an incision [12]. Writing "NO" in large black letters on the side not to be operated on was suggested in the past, but this is discouraged due to possible confusion with the surgeon's initials. In spinal surgery, the Academy recommends that an intraoperative radiograph and radiopaque marker be used to determine the exact vertebral level of spinal surgery [12]. Whatever the mechanism used to prevent and reduce the incidence of this error, it is clear that this is not just the surgeon's problem. All operating room personnel, including physicians, nurses, technicians, anesthesiologists, and other preoperative allied health personnel, should monitor procedures to ensure verification procedures are followed, especially for high-risk procedures.

Due to the prevalence of wrong-site, wrong-procedure, and wrong-person surgeries, the Joint Commission, along with more than 50 professional healthcare organizations, convened two summits to help reduce the occurrence of these errors. The first summit, convened in 2003, developed a Universal Protocol that consisted of the following: a preprocedure verification process; marking the operative/procedure site with an indelible marker; taking a "time-out" with all team members immediately before starting the procedure; and adaptation of the requirements to all procedure settings, including bedside procedures. However, the incidence of wrong-site surgeries continued to increase, and in 2007 and 2010, additional summits were organized to pinpoint barriers in compliance and discover new strategies to eliminate these errors [14]. As of 2019, the Universal Protocol has been incorporated into the National Patient Safety Goal chapter of the Joint Commission accreditation manual [15].

PATIENT SUICIDE

It is estimated that between 48 and 65 hospital inpatient suicides occur per year in the United States. Most of these cases (31 to 52) occur in psychiatric units or involve psychiatric inpatients. The most common method is hanging [50]. Times of care transition are particularly risky, with a 200% increase in risk in the week after discharge from a psychiatric facility; the elevated risk continues for four years [18]. Other risk factors include previous suicide attempt or self-injury, mental or emotional disorders, history of trauma or loss, serious illness or chronic pain, substance use disorder, social isolation, and access to lethal means.

The most common root cause documented for patient suicide reported between 2010 and 2014 was shortcomings in assessment, most commonly psychiatric assessment [18]. In addition, nearly 25% of behavioral health facilities accredited by the Joint Commission were found noncompliant with the requirement to conduct an adequate suicide risk assessment in 2014.

The Joint Commission has recommended a number of suicide risk reduction strategies, including [18]:

- Review each patient's personal and family medical history for suicide risk factors.

- Screen all patients for suicide ideation, using a brief, standardized, evidence-based screening tool.

- Review screening questionnaires before the patient leaves the appointment or is discharged.

- Establish a collaborative, ongoing, and systematic assessment and treatment process with the patient involving the patient's other providers, family, and friends, as appropriate.

- To improve outcomes for at-risk patients, develop treatment and discharge plans that directly target suicidality.

- Educate all staff in patient care settings about how to identify and respond to patients with suicide ideation.

- Document decisions regarding the care and referral of patients with suicide risk.

A simple review of these measures demonstrates that healthcare providers can avoid the devastating impact of an inpatient suicide by implementing routine preventative strategies, such as removing harmful items and careful screening through the admission and discharge processes.

OPERATIVE AND POSTOPERATIVE COMPLICATIONS

Many of the sentinel events reported to the Joint Commission regarding operative and postoperative complications occurred in relation to nonemergent procedures, such as interventional imaging and/or endoscopy, tube or catheter insertion, open abdominal surgery, head and neck surgery, orthopedic surgery, and thoracic surgery [17]. The majority of the reporting healthcare facilities cited miscommunication as the primary root cause. Other identified causes include failure to follow established procedures, incomplete preoperative assessment, inconsistent postoperative monitoring procedures, and failure to question inappropriate orders. In order to reduce the risk, reporting facilities have identified a number of strategies, including improving staff orientation and training, increasing educational opportunities for physicians, clearly defining expected channels of communication, and monitoring consistency of compliance with procedures. Healthcare facilities should review postoperative patient monitoring procedures to ensure an adequate level appropriate to the needs of the patient, regardless of the setting (e.g., operating room, endoscopy suite, radiology department) [17]. Based upon these findings, it is clear that direct communication among healthcare providers is key to preventing operative and postoperative complications. Healthcare facilities should provide more staff education regarding preventative measures, and healthcare providers can do their part by engaging in a healthy and mutual respect for all of the members of the healthcare team [17].

MEDICATION ERRORS

Unquestionably, medication errors are one of the most common causes of avoidable harm to patients. These errors may occur at any of these critical points: when ordered or prescribed by a physician; during documentation; while transcribing; when dispensed by a pharmacist; when administered by a nurse; or during monitoring.

The National Coordinating Council for Medication Error Reporting and Prevention defines a medication error as [20]:

Any preventable event that may cause or lead to inappropriate medication use or patient harm while the medication is in the control of the healthcare professional, patient or consumer. Such events may be related to professional practice, healthcare products, procedures, and systems, including prescribing: order communication; product labeling; packaging, and nomenclature; compounding; dispensing; distribution; administration; education; monitoring; and use.

It has been estimated that up to 50% of medication errors are caused by a provider writing the wrong medication, the wrong route or dose, or the wrong frequency, and nearly 75% of medication errors have been attributed to distraction of the care provider [24]. In addition, a number of medication errors can be linked to the prescriber who continually uses potentially dangerous abbreviations and dose expressions. Despite repeated warnings by the Institute for Safe Medication Practices about the dangers associated with using certain abbreviations when prescribing medications, this practice continues. To eliminate this factor, there are fairly simple steps that can eliminate much confusion. Prescribers should [21]:

- Avoid the use of the symbol "U" or "u" but rather spell "units" when ordering drugs, such as insulin.

- Spell out medication names completely rather than using abbreviations and acronyms.

- Avoid using abbreviations for "daily" (QD), "every other day" (QOD), or "four times daily" (QID), which are easily confused.

- Use leading zeros before a decimal point (e.g., 0.2 mg instead of .2 mg), and do not use trailing zeros (e.g., 2 mg instead of 2.0 mg).

- Write out "morphine sulfate" and "magnesium sulfate" instead of using the abbreviations (MS, MSO_4, MgSO_4).

The Institute for Safe Medication Practices publishes a list of error-prone abbreviations, symbols, and dose designations online at https://www.ismp.org/recommendations/error-prone-abbreviations-list.

Other factors contributing to prescriber errors are illegible or confusing handwriting and, a frequently cited cause of many adverse and sentinel events, the failure of healthcare providers to assess risk and prevent errors. Addressing illegibility may include developing appropriate policies and procedures, tracking and trending patterns, and evaluating results through peer review committees. Improving communication might include developing protocols for the use of verbal orders to assure that those from an onsite practitioner would be limited to an emergency situation only. No verbal orders should be taken for certain medications, such as for chemotherapy, and all verbal orders should be repeated for clarification and, whenever possible, reiterated to a third person. Another method of improving communication might involve reviewing the hospital formulary in collaboration with the Pharmacy and Therapeutics Committee of the medical staff to limit, where appropriate, the number of therapeutically and generically equivalent products [22].

It has been estimated that between 0.2% and 10% of prescriptions are dispensed incorrectly [23]. The three most common dispensing errors are: dispensing an incorrect medication, dosage strength, or dosage form; miscalculating a dose; and failing to identify drug interactions or contraindications [24]. Safe medication dispensing practices may include a number of risk reduction strategies to reduce the incidence of errors that may cause harm to patients [22,25,54,61]:

- Ensure that appropriate and current drug reference texts and/or online resources are immediately available to pharmacy personnel.

- Ensure that essential patient information, such as allergies, age, weight, current diagnoses, pertinent lab values, and current medication regimen, is available to the pharmacist prior to the dispensing of a new medication order.

- Require clarification of any order that is incomplete, illegible, or otherwise questionable using an established process for resolving questions.

- Whenever possible, dispense dosage units in a ready-to-administer form.

- Dispense single-dose vials and ampoules rather than multidose vials.

- Select oral rather than injectable routes, when possible.

- Require that a pharmacist double-check all mathematical calculations for neonatal and pediatric dilutions, parenteral nutrition solutions, and other compounded pharmaceutical products.

- Create an environment for the dispensing area that minimizes distractions and interruptions, provides appropriate lighting, air conditioning, and air flow, safe noise levels, and includes ergonomic consideration of equipment, fixtures, and technology.

- Require that a second pharmacist double-check the accuracy of order entry and dose calculations for all orders involving antineoplastic agents and other high-risk drugs dispensed by the pharmacy.

- Enhance the awareness of look-alike and sound-alike medications, and use warning signs to help differentiate medications from one another, especially when confusion exists between or among strengths, similar looking labels, or similar sounding names.

- Separate look-alike and sound-alike medications in pharmacy dispensing areas or consider repackaging or using different vendors.

- Follow-up and periodically evaluate the need for continued drug therapy for individual patients.

Once again, communication is likely the key to avoiding dispensing errors. Pharmacists should work closely with their staff to ensure that proper protocols are followed, and most importantly, when questions arise regarding a prescription, the pharmacist should take the time to contact the prescriber directly to obtain clarification.

The healthcare provider who has the responsibility to administer a medication has the final opportunity to avoid a mistake. In most cases, particularly in inpatient settings, this responsibility falls to the nurse. Nurses are often taught in nursing school to review the five "rights" prior to administering any medication: the right patient is given the right drug in the right dose by the right route at the right time [26]. Medication errors generally fall into four categories, which mimic these five "rights." The first is the failure to follow procedural safeguards, such as ensuring that essential patient information, including allergies, age, weight, and current medication regimen, is available. The second is unfamiliarity with a drug. In one case, a jury determined that a nurse was negligent for giving a drug without having reviewed the literature, which stated that the necessary precautions for the administration of the drug required the specialized skill of an anesthesiologist. The third category of drug administration is failure to use the correct mode of administration. A nurse in Delaware was held liable for administering a medication by injection after an order had been written to change the route to oral. The final category involves failure to obtain clarification if an order is incomplete, illegible, or otherwise questionable. In a case tried in Louisiana, a nurse was held liable for administering a medication that a physician ordered, notwithstanding that the dose was excessive. The nurse's administration of the drug led to the patient's death [27].

In addition, healthcare facilities should implement appropriate guidelines, policies, and procedures to ensure safe medication administration practice. These policies should require that staff members who administer medications [24,25,54,61]:

- Are knowledgeable about the drug's uses, precautions, contraindications, potential adverse reactions, interactions, and proper method of administration

- Resolve questions prior to medication administration

- Only administer medications that have been properly labeled with medication name, dose to be administered, dosage form, route, and expiration date

- Utilize a standard medication administration time schedule and receive education on how and when to incorporate newly started medication orders safely into the standardized schedule

- Have a second person verify a dosage calculation if a mathematical calculation of a dose is necessary

- Receive adequate education on the operation and use of devices and equipment used for medication administration (for example, patient-controlled anesthesia pumps and other types of infusion pumps)

- Have another person double-check infusion pump settings when critical, high-risk drugs are infused

- Document all medications immediately after administration

Finally, healthcare facilities should have proper quality assurance measures in place to monitor medication administration practices. Included among these would be protocols and guidelines for use with critical and problem-prone medications to help optimize therapies and minimize the possibility of adverse events and to integrate "triggers" to indicate the need for additional clinical monitoring [25].

It is important to note that the pediatric population is especially vulnerable to medication errors. When children are prescribed adult medications, care must be taken to adjust dosage according to weight, requiring the physician to use pediatric-specific calculations. Also, many healthcare settings are not trained to care for the pediatric patient. Intolerance due to physiologic immaturity is also a factor in adverse response to medications, and in many cases, this population cannot communicate their discomfort due to adverse reactions. Risk reduction strategies include standardizing and effectively identifying medications and processes for drug administration, ensuring pharmacy oversight, and using technology, such as medication dispensing programs, infusion pumps, and bar-coding, judiciously [28].

COMMON MISDIAGNOSES

As Florida healthcare professionals, it is important to be aware that in addition to wrong-site/wrong-procedure surgery, several medical conditions also continue to be misdiagnosed. As of 2024, the Florida Board of Medicine has determined the five most misdiagnosed conditions to be [29]:

- Oncology-related conditions

- Gastroenterology-related issues

- Cardiology-related issues

- Neurologic conditions

- Infectious disease-related conditions

It is important to be aware of the possibility of misdiagnosis and incorporate this knowledge into practice.

Oncology-Related Conditions

The early detection and diagnosis of cancers is crucial for selecting the appropriate treatment approach and to ensure an optimum outcome. However, an estimated 12% of cancer patients are initially misdiagnosed, and the missed or delayed diagnosis of cancers remains a significant cause of medical malpractice claims [30,31]. The causes of missed diagnoses vary widely among cancers in different parts of the body. In many cases, patients who do not fit the typical profile for a specific cancer (e.g., young age) may be underdiagnosed, and it is important that cancer is considered as part of the differential diagnosis in ambiguous cases [31,32,33]. In order to prevent missed or delayed cancer diagnosis, practitioners may take steps to ensure adherence to clinical guidelines for screening and diagnosis, use tools to facilitate communication, and engage strategies to ensure appropriate follow-up [55].

Gastroenterology-Related Conditions

Gasteroenterologic conditions may present with nonspecific complaints (e.g., abdominal pain, nausea) common to a variety of illnesses, complicating and delaying diagnosis. In one study of patients with pancreatic cancer, more than 30% were initially misdiagnosed, most commonly with gall bladder disease [58]. Diagnosis and screening for gastrointestinal disorders may be complicated by a lack of definitive test (e.g., irritable bowel syndrome) or by limits on screening recommendations (e.g., colorectal cancer). However, delayed diagnosis can lead to worsening conditions and poorer prognosis.

In general, gastrointestinal syndromes/symptoms may be classified into three general diagnostic categories: organic, motility, or functional disorders [59,60]. Functional GI disorders are idiopathic disorders of gut-brain interaction and, unlike organic and motility disorders, diagnosis involves identification of symptom clusters. As such, misdiagnosis is more common.

Another important consideration is GI symptom-specific anxiety, an important perpetuating factor that describes threatening interpretation and out-of-proportion behavioral response to GI sensations. This anxiety to real GI symptoms and the frequency of psychiatric comorbidity can lead to functional GI syndromes being dismissed as psychological or psychosomatic in nature.

Cardiology-Related Issues

The clinical presentation of chest pain has many possible etiologies, ranging from benign (e.g., panic/anxiety, pneumonia, peptic ulcer, gastroesophageal reflux disease, and pericarditis) to life-threatening (e.g., pulmonary embolism, acute coronary syndrome [ACS], aortic dissection, and pneumothorax). In many cases, it is best to rule out the more urgently threatening possibilities before testing for other causes.

Of the potentially life-threatening causes of chest pain, ACS is the most prevalent. Although a large percentage of individuals with suspected ACS will be seen initially in emergency departments, patients in any healthcare setting, regardless of other diagnoses, may abruptly develop chest pain suspicious for ACS. When a patient presents with clinical signs suspicious for myocardial infarction, immediate medical intervention is directed at confirming a diagnosis and stratifying the person's risk for adverse events such as cardiac arrest and severe/significant damage to the myocardium [41]. It is important to note that while some patients will present with classic ACS-related chest pain (tightness, sensation of pressure, heaviness, crushing, vise-like, aching pain in the substernal or upper left chest), many patients, particularly women and older patients, will present with "atypical" ACS-related chest pain [45,46]. Words commonly used to describe "atypical" chest pain associated with ACS include numbness, tingling, burning, stabbing, or pricking. Atypical chest pain location includes any area other than substernal or left sided, such as the back, area between shoulder blades, upper abdomen, shoulders, elbows, axillae, and ears [43,44,45,46]. Aside from atypical clinical presentation, other possible causes of missed ACS diagnosis include failure of interpretation of the history, failure to correctly interpret the electrocardiogram, failure to perform an electrocardiogram when necessary, and lack of proper use of cardiac enzyme test [47].

Neurologic-Related Conditions

Delayed or missed diagnoses of neurologic conditions may result in serious morbidity and mortality. Headaches are a common presenting condition in acute and primary care, and an estimated 5% of all patients admitted to emergency departments have neurologic symptoms [34]. Acute headache with neurologic symptoms may be misdiagnosed as stroke [35,64]. In addition, missed spinal fracture diagnoses are one of the leading causes of malpractice claims against radiologists [48].

One of the most common neurologic conditions is headache; however, it has been estimated that 50% of migraine patients remain undiagnosed or misdiagnosed, and only a small number (8% to 10%) of individuals with migraine take migraine-specific medications such as triptans or ergotamines [65,66]. Patients suffering from daily migraines may be misdiagnosed with chronic sinusitis or rhinitis and repeatedly and unsuccessfully treated with broad-spectrum antibiotics [62,63]. The diagnosis of migraine is based solely on a constellation of signs and symptoms, and a comprehensive medical and neurological examination is required to exclude secondary headache [56]. Useful evidence-based clinical guidelines for migraine screening have been developed and are summarized in the mnemonic POUND: pulsatile headache; one-day duration (4 to 72 hours); unilateral location; nausea or vomiting; and disabling intensity [57]. Competence of the clinician and effective communication with the patient play a crucial role in the diagnosis of migraine.

Infectious Disease-Related Conditions

Acute infection was the most commonly misdiagnosed disease in one study, with the potential adverse outcomes of sepsis, organ damage, and even death [37]. The presentation of infectious diseases may be atypical in certain populations (e.g., the elderly), making detection even more difficult. In one survey of physicians, delayed diagnoses were found to commonly occur with tuberculosis, nontuberculous mycobacterial infections, syphilis, epidural abscess, infective endocarditis, and endemic fungal infections (e.g., histoplasmosis, blastomycosis) [38]. Diseases with general symptoms and varied presentations (e.g., Lyme disease) also present complicated clinical pictures. Adherence to established guidelines for the diagnosis and treatment of specific infectious diseases and attentive patient assessment and history are recommended in order to improve diagnostic accuracy [39,40,42]. In addition, early consultation with an infectious disease specialist has been identified as potentially mitigating factor [38].

5. OTHER CONSIDERATIONS FOR PATIENT SAFETY

The most important issue to improving patient safety is being aware of the particular safety hazards that may exist for various patient populations and on particular specialty units. In addition, education of the patient and the family should be a priority.

Infants and young children are not developmentally or cognitively able to participate in care and decision making, thus putting them at higher risk, especially for medication errors. In addition, when a medication error occurs in this population, infants and young children are at higher risk because of their physical immaturity and increased sensitivity to the effects of drugs. The family or guardian of a pediatric patient should be encouraged to ask questions, especially if something seems wrong. In addition, a meta-analysis found that computerized provider order entry with clinical decision support reduced pediatric medication errors by 36% to 87% [51]. As such, the adoption of electronic support systems may help to reduce or eliminate these errors.

An estimated 30% of individuals 65 years of age or older who are living in the community fall each year [52]. Older patients may have poor vision, as a result of cataracts, glaucoma, and/or macular degeneration, and cardiovascular problems, which might result in syncope or postural hypotension. These conditions may affect patients' balance and stability. Bladder dysfunction, such as nocturia, may cause an elderly patient to have to ambulate more during the night in an unfamiliar environment, thereby increasing the risk of a fall. Lower extremity dysfunctions, such as arthritis, muscle weakness, or peripheral neuropathy, may make it more difficult to ambulate at any time. In addition to being at greater risk for falls, the elderly are also more prone to medication errors as their ability to understand instructions or to recognize an unfamiliar medication may be affected by dementia or other cognitive disorders. Interventions that can help prevent falls in the elderly include exercise programs, tai chi, vision improvement (e.g., first cataract surgery), and multifactorial assessment and intervention [52].

There are also unique factors that increase the risk of medical errors on specialty units. For instance, in critical care units, patients may be suffering from environmental psychosis, which could inhibit participation in their care. This is also true of lethargic and comatose patients. These patients are at particular risk because they cannot participate in the identification process. On psychiatric wards, patients may be suicidal or depressed, which may cause them to act out or attempt to harm themselves or others. Patients may also experience orthostatic side effects due to certain psychiatric medications, which may increase the incidence of falls. Obstetric patients are at higher risk for falls because they may have decreased sensation and mobility due to administration of epidural anesthesia, and they may also suffer from excessive blood loss, which could lead to postural hypotension [49]. Again, the key is identifying the unique needs of the particular population.

With regard to education, a number of organizations have developed guidelines to facilitate the role of patients as their own safety advocates. These guidelines are not intended to shift the burden of monitoring medical error to patients. Rather, they encourage patients to share responsibility for their own safety. As healthcare professionals, we should ensure that all of our patients are familiar with these guidelines. The Agency for Healthcare Research and Quality has developed a "Patient Fact Sheet" that outlines 20 tips for patients to help prevent medical errors [53]. Although some of these suggestions may seem extreme, many patients now desire to have a more active role in their care. Some of these items have become routine or are currently required, such as consultations by pharmacists when a patient picks up a prescribed medication.

USE OF AN INTERPRETER

As a result of the evolving racial and immigration demographics in the United States, interaction with patients for whom English is not a native language is inevitable. Because patient education is such a vital aspect of preventing medical errors, it is each practitioner's responsibility to ensure that information and instructions are explained in such a way that allows for patient understanding. When there is an obvious disconnect in the communication process between the practitioner and patient due to the patient's lack of proficiency in the English language, an interpreter is required.

Interpreters are more than passive agents who translate and transmit information back and forth from party to party. They should be professionally trained in ethics, accuracy, completeness, and impartiality. Furthermore, it is the interpreter's role to negotiate cultural differences and promote culturally responsive communication and practice. When they are enlisted and treated as part of the interdisciplinary clinical team, they serve as cultural brokers, who ultimately enhance the clinical encounter. In any case in which information regarding diagnostic procedures, treatment options, or medication/treatment measures is being provided, the use of an interpreter should be considered.

6. CONCLUSION

Although the United States has one of the top healthcare systems in the world, it is apparent that the numbers of medical errors are at unacceptably high levels. The consequences of medical errors are often more severe than the consequences of mistakes in other industries. They may lead to death or to serious and long-term disability, which underscores the need for aggressive action in this area. As a starting point, we should become an active part of the solution. This will only happen if all healthcare professionals voice their concerns when they identify problems in a system or process. In addition, we should actively participate in the root cause analysis process, understanding that the goal is not to assign blame, but rather to identify how we can improve the process to provide the best quality care to our patients. Medical errors are costly, not only because patients may lose their lives or livelihoods, but also because patients lose trust in the system and colleagues lose faith in each other. To preserve the integrity of our system, we must correct this problem, and the solution begins with each of us.

Works Cited

1. Committee on Quality of Health Care in American. To Err is Human: Building a Safer Health System. Washington, DC: National Academy Press; 1999.

2. Makary MA, Daniel M. Medical error: the third leading cause of death in the U.S. BMJ. 2016;353:i2139.

3. American Hospital Association. Fast Facts on U.S. Hospitals, 2022. Available at https://www.aha.org/system/files/media/file/2022/01/fast-facts-on-US-hospitals-2022.pdf. Last accessed July 20, 2022.

4. Agency for Healthcare Research and Quality. AHRQ National Scorecard on Hospital-Acquired Conditions Updated Baseline Rates and Preliminary Results 2014–2017 Available at https://www.ahrq.gov/sites/default/files/wysiwyg/professionals/quality-patient-safety/pfp/hacreport-2019.pdf. Last accessed July 20, 2022.

5. Florida Statutes. 456.013 Department; General Licensing Provisions. Available at http://www.leg.state.fl.us/Statutes/index.cfm?App_mode=Display_Statute&Search_String=&URL=0400-0499/0456/Sections/0456.013.html. Last accessed July 20, 2022.

6. The Joint Commission. Sentinel Events. Available at https://www.jointcommission.org/resources/patient-safety-topics/sentinel-event. Last accessed July 20, 2022.

7. The Joint Commission. Sentinel Event Policy and Procedures. Available at https://www.jointcommission.org/sentinel_event_policy_and_procedures. Last accessed July 20, 2022.

8. Florida Legislature. The 2021 Florida Statutes: 395.0197 Internal Risk Management Program. Available at http://www.leg.state.fl.us/statutes/index.cfm?App_mode=Display_Statute&URL=0300-0399/0395/Sections/0395.0197.html. Last accessed July 25, 2022.

9. Florida Agency for Health Care Administration. AHCA Incident Reporting System: Quarterly Report—Detail Data. Available at https://bi.ahca.myflorida.com/t/ABICC/views/QuarterlyReport_ASC-HOSP-HMO/DetailData. Last accessed July 25, 2022.

10. The Joint Commission. Quality and Safety: Sentinel Event Definition, Policy Revised. Available at https://www.jointcommission.org/-/media/tjc/newsletters/jc-online-july-21-2021.pdf. Last accessed July 20, 2022.

11. The Joint Commission. Sentinel Event Data: General Information and 2021 Update. Available at https://www.jointcommission.org/-/media/tjc/documents/resources/patient-safety-topics/sentinel-event/sentinel-event-general-information-and-2021-update.pdf. Last accessed July 25, 2022.

12. American Academy of Orthopedic Surgeons. Information Statement: Surgical Site and Procedure Confirmation. Available at https://www.aaos.org/globalassets/about/bylaws-library/information-statements/1043-surgical-site-and-procedure-confirmation.pdf. Last accessed July 26, 2022.

13. The Joint Commission. Quick Safety 20: Strategies to Prevent URFOs (Updated May 2022). Available at https://www.jointcommission.org/resources/news-and-multimedia/newsletters/newsletters/quick-safety/quick-safety--issue-20-strategies-to-prevent-urfos/strategies-to-prevent-urfos. Last accessed July 25, 2022.

14. The Joint Commission. Performance of the Correct Procedure at the Correct Body Site. Available at https://cdn.who.int/media/docs/default-source/patient-safety/patient-safety-solutions/ps-solution4-performance-correct-procedure-at-correct-body-site.pdf?sfvrsn=9d29feb_6. Last accessed July 27, 2022.

15. The Joint Commission. The Universal Protocol. Available at https://www.jointcommission.org/standards/universal-protocol. Last accessed July 26, 2022.

16. The Joint Commission. Sentinel Event Alert 26: Delays in Treatment. Available at https://www.jointcommission.org/resources/patient-safety-topics/sentinel-event/sentinel-event-alert-newsletters/sentinel-event-alert-issue-26-delays-in-treatment. Last accessed July 25, 2022.

17. The Joint Commission. Sentinel Event Alert 12: Operative and Post-Operative Complications: Lessons for the Future. Available at https://www.jointcommission.org/resources/patient-safety-topics/sentinel-event/sentinel-event-alert-newsletters/sentinel-event-alert-issue-12-operative-and-post-operative-complications-lessons-for-the-future . Last accessed July 26, 2022.

18. The Joint Commission. Detecting and treating suicide ideation in all settings. Sentinel Event Alert. 2016;56:1-7.

19. The Joint Commission. Preventing falls and fall-related injuries in health care facilities. Sentinel Event Alert. 2015;55:1-5.

20. National Coordinating Council for Medication Error Reporting and Prevention. About Medication Errors. Available at https://www.nccmerp.org/about-medication-errors. Last accessed July 26, 2022.

21. The Joint Commission. Facts About the Official "Do Not Use" List of Abbreviations. Available at https://www.jointcommission.org/resources/news-and-multimedia/fact-sheets/facts-about-do-not-use-list. Last accessed July 26, 2022.

22. Cohen MR (ed). Medication Errors. 2nd ed. Washington, DC: American Pharmacists Association; 2007.

23. Flynn EA, Barker KN, Carnahan BJ. National observational study of prescription dispensing accuracy and safety in 50 pharmacies.J Am Pharm Assoc (Wash). 2003;43(2):191-200.

24. Academy of Managed Care Pharmacy. Medication Errors. Available at https://www.amcp.org/about/managed-care-pharmacy-101/concepts-managed-care-pharmacy/medication-errors. Last accessed July 26, 2022.

25. Breland BD. Strategies for the prevention of medication errors. Hospital Pharmacy Report. 2000;14(8):56-65.

26. Federico F. The Five Rights of Medication Administration. Available at http://www.ihi.org/resources/pages/improvementstories/fiverightsofmedicationadministration.aspx. Last accessed July 26, 2022.

27. Pozgar GD. Legal Aspects of Health Care Administration. 13th ed. Sudbury, MA: Jones & Bartlett Learning; 2018.

28. The Joint Commission. Sentinel Event Alert, Issue 39: Preventing Pediatric Medication https://www.jointcommission.org/-/media/tjc/documents/resources/patient-safety-topics/sentinel-event/sea_39.pdf. Last accessed July 26, 2022.

29. Florida Administrative Code. 64B8-13.005. Continuing Education for Biennial Renewal. Available at https://www.flrules.org/gateway/ruleno.asp?id=64B8-13.005. Last accessed April 17, 2024.

30. Zarick AL. Leadership in Legal Education Symposium X. Damage deferred: determining when a cause of action begins to accrue for a cancer misdiagnosis claim. Univ Toledo Law Rev. 2010;41:445.

31. Lyratzopoulos G, Vedsted P, Singh H. Understanding missed opportunities for more timely diagnosis of cancer in symptomatic patients after presentation. Br J Cancer. 2015;112(Suppl 1):S84-S91.

32. Lydiatt DD. Medical malpractice and cancer of the larynx. Laryngoscope. 2010;112(3):445-448.

33. Lydiatt DD. Cancer of the oral cavity and medical malpractice. Laryngoscope. 2010;112(5):816-819.

34. Pope JV, Edlow JA. Avoiding misdiagnosis in patients with neurological emergencies. Emergency Medicine International. 2012;(2012):949275.

35. Kamalian S, Kamalian S, Boulter DJ, Lev MH, Gonzalez RG, Schaefer PW. Stroke differential diagnosis and mimics: part 1. Applied Radiology. 2015;44(11):26-39.

36. Eswaran V, Wang RC, Vashi AA, Kanzaria HK, Fahimi J, Raven MC. Patient reported delays in obtaining emergency care during COVID19. Am J Emerg Med. 2022;56:306-309.

37. McDonald C, Hernandez M, Gofman Y, Suchecki S, Schreier W. The five most common misdiagnoses: a meta-analysis of autopsy and malpractice data. Internet J Fam Pract. 2008;7(2).

38. Suneja M, Beekmann SE, Dhaliwal G, Miller AC, Polgreen PM. Diagnostic delays in infectious diseases. Diagnosis (Berl). 2022;9(3):332-339.

39. Kobayashi T, Higgins Y, Melia MT, Auwaerter PG. Mistaken identity: many diagnoses are frequently misattributed to Lyme disease. Am J Med. 2022;135(4):503-511.

40. Tagarelli A, Lagonia P, Tagarelli G, Piro A. The European misdiagnosis of syphilis. Arch Dermatol. 2011;147(4):416.

41. Boussios S, Cooke D, Hayward C, et al. Metastatic spinal cord compression: unraveling the diagnostic and therapeutic challenges. Anticancer Res. 2018;38(9):4987-4997.

42. Mouliou DS. Managing viral emerging infectious diseases via current molecular diagnostics in the emergency department: the tricky cases. Expert Rev Anti Infect Ther. 2022;20(9):1163-1169.

43. Roffi M, Patrono C, Collet JP, et al. 2015 ESC guidelines for the management of acute coronary syndromes in patients presenting without persistent ST-segment elevation: Task Force for the Management of Acute Coronary Syndromes in Patients Presenting without Persistent ST-Segment Elevation of the European Society of Cardiology (ESC). Eur Heart J. 2016;37(3):267-315.

44. Mosca L, Benjamin EJ, Berra K, et al. Effectiveness-based guidelines for the prevention of cardiovascular disease in women—2011 update: a guideline from the American Heart Association. Circulation. 2011;123(11):1243-1262.

45. El-Menyar A, Zubaid M, Sulaiman K, et al. Atypical presentation of acute coronary syndrome: a significant independent predictor of in-hospital mortality. J Cardiol. 2011;57(2):165-171.

46. Khan NA, Daskalopoulou SS, Karp I, et al. Sex differences in acute coronary syndrome symptom presentation in young patients. JAMA Intern Med. 2013;173(20):1863-1871.

47. Darawshe A, Rabkin Y, Batsheva Z, Abdelhadi F, Feldman A, Rosenfeld R. Misdiagnosed acute coronary syndrome: characteristics of patients with acute coronary syndrome discharged home from the emergency department. Israeli Journal of Emergency Medicine. 2007;7(3):3-10.

48. Whang JS, Baker SR, Patel R, Luk L, Castro A 3rd. The causes of medical malpractice suits against radiologists in the United States. Radiology. 2013;266(2):548-554.

49. Cooke LJ, Becker WJ. Migraine prevalence, treatment and impact: the Canadian Women Migraine Study. Can J Neurol Sci. 2010;37(5):580-587.

50. Williams SC, Schmaltz SP, Castro GM, Baker DW. Incidence and method of suicide in hospitals in the United States. Jt Comm J Qual Patient Saf. 2018;44(11):643-650.

51. Rinke ML, Bundy DG, Velasquez CA, et al. Interventions to reduce pediatric medication errors: a systematic review. Pediatrics. 2014;134(2):338-360.

52. Gillespie LD, Robertson MC, Gillespie WJ, et al. Interventions for preventing falls in older people living in the community. Cochrane Database Syst Rev. 2012;(9):CD007146.

53. Agency for Healthcare Research and Quality. 20 Tips to Help Prevent Medical Errors: Patient Fact Sheet. Available at https://www.ahrq.gov/questions/resources/20-tips.html. Last accessed July 27, 2022.

54. Lupoli TA, Lockey RF, Temporomandibular dysfunction: an often overlooked cause of chronic headaches. Ann Allergy Asthma Immunol. 2007;99(4):314-318.

55. Cady RK, Farmer K. Migraine. In: Jay GW (ed). Clinician's Guide to Chronic Headache and Facial Pain. New York, NY: Informa Healthcare USA; 2010: 1-15.

56. Cady RK, Farmer K. Migraine. In: Jay GW (ed). Clinicians Guide to Chronic Headache and Facial Pain. New York, NY: Informa Healthcare USA; 2010: 1-15.

57. Beithon J, Gallenberg M, Johnson K, et al. Diagnosis and Treatment of Headache. Bloomington, MN: Institute for Clinical Systems Improvement; 2013.

58. Mechcatie E. DDW: Study Finds Pancreatic Cancer Misdiagnosis Rate at 31%. Available at https://www.mdedge.com/gihepnews/article/101026/gastroenterology/ddw-study-finds-pancreatic-cancer-misdiagnosis-rate-31. Last accessed July 27, 2022.

59. Drossman DA. Functional gastrointestinal disorders: history, pathophysiology, clinical features, and Rome IV. Gastroenterology. 2016;150:1262-1279.

60. Drossman DA, Hasler WL. Rome IV-functional GI disorders: disorders of gut-brain interaction. Gastroenterology. 2016;150(6):1257-1261.

61. American Society of Health-System Pharmacists. ASHP Guidelines on Preventing Medication Errors in Hospitals. Available at https://www.ashp.org/-/media/assets/policy-guidelines/docs/guidelines/preventing-medication-errors-hospitals.ashx?la=en&hash=CFDD375E109297517C3CB96BDADE7B0D59E2560A. Last accessed July 27, 2022.

62. Graff-Radford SB. Facial pain, cervical pain, and headache. Continuum (Minneap Minn). 2012;18(4):869-882.

63. Lupoli TA, Lockey RF, Temporomandibular dysfunction: an often overlooked cause of chronic headaches. Ann Allergy Asthma Immunol. 2007;99(4):314-318.

64. Newman-Toker DE, Moy E, Valente E, Coffey R, Hines AL. Missed diagnosis of stroke in the emergency department: a cross-sectional analysis of a large population-based sample. Diagnosis. 2014;1(2):155-166.

65. Dahlf C, Maassen Van Den Brink A. Dihydroergotamine, ergotamine, methysergide and sumatriptan: basic science in relation to migraine treatment. Headache. 2012;52(4):707-714.

66. Cooke LJ, Becker WJ. Migraine prevalence, treatment and impact: the Canadian Women Migraine Study. Can J Neurol Sci. 2010;37(5):580-587.